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نقش بندر مکران در افزایش سهم بازار دریایی ایران
مشــاور مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی و مدیر اجرایی طرح جامع بنادر 
کشــور تاکید کرد: با توجه به تحریم های ظالمانه، ایده تبدیل مجتمع بندری 
مکران به بندری برای پاســخ به کمبودهای عملیاتــی و ظرفیتی به منظور 
پذیرش کشتی های سایز بزرگ با هدف تقویت ترانشیپ و افزایش سهم بازار 

دریایی ایران در خدمت رسانی به پیشکرانه و پسکرانه، حائز اهمیت است.
به گزارش ســازمان بنادر و دریانوردی، حمیدرضا آبایی در هشتمین نشست 
کارگروه تخصصی مطالعات طرح جامع مجتمع بندری مکران، با بیان رعایت 
رفتار حرفه ای صنایع و عدم دخالت در امور تخصصی بنادر و عملیات دریایی 
اظهار داشت: سازمان برنامه برنامه ریزی و بودجه باید برای ایجاد یکپارچگی 
و هماهنگی با همکاری شورای توســعه دریامحور و توسعه سواحل مکران و 
تعیین استراتژی واحد و سیاست های اجرایی در قالب یک برنامه کوتاه مدت، 

میان مدت و بلندمدت اقدام کند.
مدیر اجرایی طرح جامع بنادر کشــور با تاکید بر لزوم توسعه زیرساخت های 
حمل و نقل جاده ای و ریلی در مناطق محروم، دخالت برخی ســازمان ها در 
امور تخصصی دریایی و بندری را یکی از چالش های جدی در مطالعات طرح 

جامع بندر بزرگ مکران عنوان کرد.
مشــاور مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی، با بررسی وضعیت بازار بالقوه 
شــرکت های پتروپالایشــی و نقش مجتمع بندری مکران در تأمین نیازهای 
بین المللی، ملی و محلی به لزوم اعلام تقاضای کلیه صنایع حایز اســتراتژی 
صادرات محصول و کالا به سازمان بنادر و دریانوردی اشاره کرد و بر ملی بودن 
طرح و لزوم عزم ملی و جهادی برای ســرمایه گذاری در این حوزه و همچنین 
ورود سازمان برنامه و بودجه، وزارت »صمت« و سازمان توسعه و نوسازی برای 
همســویی و همراهی در تعیین اندازه بازار این بندر بزرگ مقیاس اقیانوسی 

تاکید کرد.
آبایی، »تدوین برنامه جامع برای توســعه زیرساخت های حمل و نقل جاده ای 
و ریلی«، »تدوین راهکارهای جذب ســرمایه گذاران خارجی« و »بررســی و 
پیگیری برای توقف دخالت سازمان های غیر مرتبط در امور تخصصی دریایی 
و بندری« را از جمله مصوبات این نشست برشمرد. هشتمین نشست کارگروه 
تخصصی مطالعات طرح جامع مجتمع بنــدری مکران، با حضور حمید رضا 
آبایی، مشاور مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی و مدیر اجرایی طرح جامع 
بنادر کشور و کارشناسان عضو این گارگروه و با دستور کار تدقیق، به روزرسانی 

تحلیل بازار و مطالعات عرضه و تقاضای حمل و نقل و لجستیک برگزار شد.

راه و مسکن

معامله ۲۰۴ هزار تن محصول 
در تالار صادراتی بورس کالا

ســازمان بورس اعلام کرد: در هفته منتهی به ۱۷ اسفندماه، ۲۰۴ هزار و ۵۸۷ 
تن انواع محصول شامل قیر، گوگرد، آهن اسفنجی، روغن پایه و عایق رطوبتی 

در تالار صادراتی معامله شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بورس، در هفته گذشته ۱۶۷ هزار و ۴۶۰ تن قیر 
به ارزش چهار هزار و ۴۴۱ میلیارد تومان داد و ستد شد که بیشترین حجم و 
ارزش معاملات را به خود اختصاص داد. همچنین پنج هزار تن گوگرد به ارزش 
۵۸ میلیارد تومان، یک هزار و ۵۰۰ تن روغن پایه به ارزش ۷۰ میلیارد تومان، 
۷۱۳ تن عایق رطوبتی به ارزش ۱۸ میلیارد تومان و ۳۰ هزار تن آهن اسفنجی 
به ارزش هفت میلیون و ۵۰۰ هزار دلار در تالار صادراتی کیش داد و ستد شد.

بورس

سکه های بانک  مرکزی
با چه قیمتی پیش فروش می شوند؟

پس از پایان دو مرحله پیش فروش ســکه از سوی بانک مرکزی، مرحله سوم 
پیش فروش از دوشنبه هفته آینده آغاز می شود. بر این اساس در این دوره های 
پیش فروش،  تمام سکه طلا طبق زمان تحویل از ۵۹ میلیون و ۳۵۰ هزار تومان 
تا ۶۷ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان عرضه خواهد شــد. همچنین نیم سکه از ۳۳ 
میلیون و ۳۰۰ هزار تومان تا ۳۶ میلیون و ۸۵۰ هزار تومان و ربع سکه از ۱۶ 
میلیون و ۷۰۰ هزار تومان تا ۱۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بر اســاس موعد 

تحویل به متقاضیان فروخته می شود.
به گزارش ایسنا، در اواخر بهمن ماه سال جاری، بانک مرکزی پس از شش سال 
طرح جدید پیش فروش یک میلیون قطعه ســکه طلا را با هدف پاسخ دهی 
به نیاز بازار و تامین نیاز متقاضیان خرید ســکه طلا اعلام کرد و طی روزهای 
۲۸ تا۳۰ بهمن ماه اولین طرح پیش فروش سکه طلا در سال جاری آغاز شد.  
پس از آن و در جریان بازدید دکتر پزشکیان از بانک مرکزی، محمدرضا فرزین 
– رئیــس کل بانک مرکزی – گفت: بانک مرکزی برای ایجاد آرامش در بازار، 
اقدامات مختلفی طراحی کرده و از منابع و ذخایر کافی برخوردار است و اولین 
اقدام بانک مرکــزی، حضور در بازار طلا بود که قصد آن علامت دهی به مردم 

برای حفظ ارزش پول آنها بود.
وی در ادامــه گفته های خود با تاکید بــر تلاش بانک مرکزی برای تامین نیاز 
بازار و احتمال برگزاری طرح های جدید پیش فروش سکه طلا تصریح کرد: تا 
زمانی که مردم متقاضی باشند، فروش سکه طلا به صورت پیش فروش را ادامه 

خواهیم داد تا براساس آن، بتوانیم علائم قیمتی مناسبی را به بازار بدهیم.
براین اساس و متعاقب این موضوع، در ابتدای هفته گذشته بانک مرکزی اعلام 
کرد که مرحله دوم طرح جدید پیش فروش انواع سکه های طلا در روزهای ۱۱ 
و ۱۲ اسفند ماه مجددا برگزار خواهد شد تا امکان شرکت در طرح پیش فروش 
سکه طلا برای متقاضیانی که در مرحله اول پیش فروش سکه موفق به شرکت 

در این طرح نشدند، فراهم شود.
موعد تحویل سکه های طلا در مرحله اول طرح پیش فروش روزهای ۳۱ خرداد 
مــاه ۱۴۰۴، ۳۰ مرداد ماه ۱۴۰۴ و ۳۰ مهر ماه ۱۴۰۴ اســت و موعد تحویل 
سکه های طرح مرحله دوم پیش فروش در روزهای ۳۱ اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ 

و ۳۱ تیرماه ۱۴۰۴۵ بود.
سکه های پیش فروش شده با موعد تحویل اردیبهشت ماه، خرداد ماه و تیر ماه 
سال آینده ضرب ســال ۱۳۸۶ هستند و سکه های پیش فروش شده با موعد 

تحویل ۳۰ مرداد ماه و ۳۰ مهرماه سال آینده ضرب سال ۱۴۰۴ خواهد بود.
براســاس اعلام بانک مرکزی، در مرحله اول طرح پیش فروش سکه طلا ۳۳۹ 
هزار و ۱۳۸ قطعه انواع ســکه به فروش رسید که شامل ۱۵۸ هزار و ۶۰ قطعه 
ربع سکه، ۱۱۰ هزار و ۹۲۴ قطعه نیم سکه و ۷۰ هزار و ۱۵۴ قطعه ربع سکه 
بود و استان های تهران، اصفهان، فارس و آذربایجلن شرقی بیشترین سهم را در 

میان استان های کشور از پیش خرید سکه طلا داشتند.
طبق اعلام مرکز مبادله ایران، علاقمندان به شرکت در مرحله سوم طرح پیش 
فروش انواع سکه طلای بانک مرکزی، از روز شنبه مورخ ۱۸ اسفندماه الی سه 
شــنبه مورخ ۲۱ اســفندماه، فرصت دارند که معادل ریالی ۱۰۰ درصد ارزش 
سفارش پیش خرید به انضمام کارمزد معامله را از طریق درگاه پرداخت اینترنتی 
در کیــف پول الکترونیکی خود تامین کند. متقاضی باید در بازه زمانی اعلامی 
واریز وجه، ارزش ســفارش و کارمــزد پیش خرید را واریز کنند؛ کارمزد پیش 

خرید معادل یک در هزار)۰.۱ درصد( ارزش سفارش است.
براین اساس، علاقمندان شرکت در پیش فروش آتی، از ساعت ۱۵ دقیقه بامداد 
تا ۲۳ روزهای ۱۸ و ۱۹ اسفند ماه امکان واریز وجه دارند. این دوره زمانی برای 
روزهای پیش فروش یعنی دوشــنبه ۲۰ اسفندماه و سه شنبه ۲۱ اسفند ماه، 
۱۵ دقیقه بامداد تا ۱۱ همان روز اســت و وجوه باقی مانده در کیف پول افراد، 
یک هفته کاری پس از جلسه پیش فروش به شناسه بانکی )شبا( تعریف شده 

در حساب کاربری شخص عودت داده می شود.

پولی و بانکی

صادرات نفت ونزوئلا پیش از لغو مجوز 
شورون افزایش یافت

صادرات نفــت و فرآورده های نفتی ونزوئــلا در ماه فوریه 
۲۰۲۵ به بالاترین حد از نوامبر ۲۰۲۴ رسید.

به گزارش وزارت نفت، بر اســاس گزارش رویترز، داده های 
مربوط به حمل ونقل نفتکش ها نشان داد صادرات نفت خام 
و فرآورده های نفتی ونزوئلا در فوریه ۲۰۲۵ به بالاترین حد 

خود از نوامبر ۲۰۲۴ رسید.
تولید و صادرات نفت ونزوئلا از زمان اعطای مجوز واشینگتن 
به شــرکت آمریکایی شورون در اواخر سال ۲۰۲۲ و زمان 
ریاست جمهوری جو بایدن، رئیس جمهوری پیشین ایالات 

متحده، افزایش یافته است.
شــورون در ژانویه بیش از ۳۰ درصــد از کل صادرات این 

کشور آمریکای جنوبی را به آمریکا ارسال کرد.
روز سه شــنبه )۱۴ اســفند(، پس از اینکه دونالد ترامپ، 
رئیس جمهوری آمریکا نیکلاس مــادورو، رئیس جمهوری 
ونزوئلا را به پیشــرفت نکردن در اصلاحــات انتخاباتی و 
بازگشــت مهاجران متهم کــرد، وزارت خزانه داری ایالات 
متحده دســتور توقف فعالیت های شورون در این کشور را 

طی ۳۰ روز آینده صادر کرد.
پدوســا )شــرکت دولتی نفت ونزوئلا( و شــریکانش در 
ســرمایه گذاری های مشــترک در ماه فوریه ۲۰۲۵ به طور 
میانگین روزانه ۹۳۴ هزار و ۴۶۵ بشکه نفت خام و فرآورده 
نفتــی صادر کردند. چین همچنــان بزرگ ترین بازار نفت 

ونزوئلا با دریافت حدود ۵۰۳ هزار بشکه در روز است.
آمریکا با دریافت روزانه ۲۳۹ هزار بشــکه دومین خریدار 
بزرگ نفت آمریکا بود و اروپا با ۶۹ هزار و ۲۰۰ بشکه و هند 
با ۶۸ هزار بشکه در روز در جایگاه های بعدی قرار گرفتند.

صادرات شورون به آمریکا و دیگر مقاصد از سرمایه گذاری 
مشــترک خود از روزانه ۲۹۴ هزار بشکه در ژانویه به ۲۵۲ 

هزار بشکه در روز رسید.
کوبا، متحد سیاســی ونزوئلا که برای روشــن نگه داشتن 
چراغ ها در طول بحران شدید انرژی تلاش می کند، حدود 
۴۲ هزار بشکه در روز نفت خام و فرآورده های نفتی دریافت 

کرد.
ونزوئلا همچنین در ماه فوریه امسال ۳۱۵ هزار تن فرآورده  
نفتی جانبی و پتروشیمی از جمله متانول و اوره صادر کرد 
که نسبت به صادرات ۳۶۰ هزار تنی در ژانویه کاهش یافته 

است.
داده ها نشــان داد ونزوئلا روزانه ۸۶ هزار بشکه سوخت از 
طریق سوآپ با شریکان پدوسا وارد کرده که نسبت به رقم 

روزانه ۱۳۲ هزار بشکه در ژانویه کاهش یافته است.
از زمانی که واشــینگتن برای نخستین بار در سال ۲۰۱۹ 
تحریم های نفتــی را علیــه ونزوئلا اعمال کرد، پدوســا 
به واســطه های کمتر شــناخته شــده ای تکیه کرده که 
محموله های نفت خــام را با تخفیف  می خرند و در اختیار 
چین قــرار می دهند. آنها همچنیــن هزینه های زیادی را 
برای حمل ونقل، انتقال کشتی به کشتی و تخلیه از پدوسا 

دریافت می کنند.
به گفتــه تحلیلگران، بــدون انگیزه بــرای ادامه تحویل 
محموله ها به شــورون با شــرایط مجــوز جدید که هنوز 
جزئیات آن از ســوی خزانه داری ایالات متحده مشخص 
نشده است، انتظار می رود پدوسا نفت بیشتری را از طریق 

این واسطه ها در ماه های آینده به چین ارسال کند.
انتظار می رود پالایشگاه های نفت خام سنگین آمریکا، به ویژه 
در خلیج مکزیک، آســیب ناشــی از لغو مجوز را احساس 
کنند؛ اتفاقی کــه همزمان با اعمــال تعرفه های گمرکی 
ترامپ بر کانادا و مکزیک، بزرگ ترین تأمین کنندگان نفت 

به ایالات متحده روی می دهد.
به گزارش ایرنا، شِــوْرون )Chevron( شرکت نفت وگاز 
چندملیتی آمریکایی اســت که به طور میانگین روزانه ۳.۱ 
میلیون بشــکه نفت خام تولید می کند و به عنوان یکی از 
بزرگ ترین شرکت های چندملیتی جهان شناخته می شود. 
دفتر مرکزی این شرکت در شهر سان رامون واقع در ایالت 

کالیفرنیا قرار دارد.
این شــرکت در ســال ۱۸۷۹ تحت عنوان استاندارد اویل 
کالیفرنیا تأســیس شــد و اکنون دارای عملیات در ۱۸۰ 
کشــور جهان اســت و در همه زمینه هــای صنایع نفت 
و گاز همچون اکتشــاف، اســتخراج، پالایــش، بازاریابی 
و انتقــال؛ نفت خام، گاز طبیعــی و میعانات گازی، تولید 
 مواد شیمیایی و فرآورده های پتروشیمی، همچنین تولید 

برق فعالیت می کند.

احتمال اعمال تعرفه ۱۰۰ درصدی 
برای واردات خودرو در سال آینده

مدیر طرح واردات خودروی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ضمن اعلام اینکه تاخیر در اجرای طرح فروش خودروهای 
وارداتی که از )شنبه( آغاز می شود و طولانی شدن فرآیند 
انتشار اطلاعات تکمیلی پیرامون آن، موضوع تعرفه واردات 
در سال ۱۴۰۴ اســت، اعلام کرد: متاســفانه سال آینده 
احتمالاً تعرفــه ۱۰۰ درصدی برای واردات لحاظ شــود؛ 
لذا به دلیل افزایش تعرفه و نرخ محاســبه گمرک، قیمت 

خودروهای وارداتی افزایش خواهد یافت.
به گزارش ایسنا، مهدی ضیغمی در نشست خبری برخط 
ضمن اشاره به آغاز آخرین طرح فروش خودروهای وارداتی 
در ســال جاری، یکی از دلایل طولانی  شدن زمان اجرای 
فرآیند عرضه خودروهــای وارداتی )درحالیکه قرار بود در 
بهمن ماه طرح فروشی اجرایی شود( و طولانی شدن انتشار 
اطلاعات تکمیلی را تعرفه های سال بعد اعلام کرد و گفت: 
مجبور هستیم بســیاری از خودروهایی که قیمت قطعی 
دارند را حتی به قیمت علی الحساب عرضه کنیم تا به دلیل 

افزایش قیمت سال بعد دچار چالش نشوند.
وی افزود: سال آینده به دلیل افزایش تعرفه و نرخ محاسبه 
گمرک، متاسفانه قطعاً قیمت خودروهای وارداتی افزایش 
خواهد داشــت؛ علیرغم درخواســت عرضه شرکت ها اما 
وزارت صمت با در نظر گرفتن شــرایط بیشتر بر عرضه با 
قیمت های علی الحســاب به جای قیمت های قطعی دارد؛ 

البته این موضوع مشکلی برای مردم پیش نخواهد آورد.
این مقام مسئول در رابطه  با تعرفه خودروهای برقی، اظهار 
کرد: قرار اســت از سال آینده این تعرفه از چهار درصد به 

۱۰۰ درصد افزایش پیدا کند.
به نظر می رسد تعرفه این خودروها فعلًا همان ۱۰۰ درصد 

باشد؛ هنوز مجلس به استفساریه پاسخی نداده است.
مدیر طرح واردات خــودرو وزارت صمت در رابطه با طرح 
فروش خودروهای وارداتی که از فردا )شنبه ۱۸ اسفند ماه( 
آغاز می شود، گفت: افرادی که از روز چهارشنبه )۱۵ اسفند 
ماه( اقدام به تعریف حســاب وکالتی کرده و ۵۰۰ میلیون 
تومان مورد نظر را در این حســاب بلوکه کرده اند، از فردا 
)۱۸ اسفندماه( می توانند، اقدام به ثبت نام خودرو از طریق 

سامانه یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی کنند.
ضیغمی در رابطه با میزان عرضه در این مرحله تصریح کرد: 
بــه احتمال زیاد اطلاعیه عرضــه خودروها طی دو مرحله 
منتشر می شود و ممکن اســت مانند برخی از مراحل، در 
اواسط عرضه هم خودروهای جدیدی به لیست اضافه شود.

اکونومیست

تجارت

گروه اقتصادی - حسین قبادیان: چند 
روزی اســت که یک عکس از وضعیت 
ذخیره آب پشت ســد امیرکبیر کرج 
وایرال شــده و مــوج نگرانی ها را در 
آب  کاهش شــدید حجم  خصــوص 
در  است.  داده  افزایش  کشور  سدهای 
حالی که تهران پنجمین ســال پیاپی 
می گذارد،  ســر  پشت  را  خشکسالی 
کاهش ۴۵ درصــدی بارندگی ها زنگ 
خطر کم آبی را بــرای پایتخت به صدا 
آب  شرکت  مدیرعامل  است.  درآورده 
اعلام کرد که  تهران  استان  و فاضلاب 
برنامه ای بــرای نوبت بندی آب وجود 
ندارد، اما از شهروندان درخواست کرد 
مصرف خود را ۲۰ درصد کاهش دهند 
نداشته  رو  پیش  را  تابستان سختی  تا 

باشیم.
به گزارش »مــردم ســالاری«، هم زمان با 
نزدیک شــدن به ایام نوروز، افزایش مصرف 
بــه دلیــل خانه تکانی های گســترده  آب 
نگرانی هایی را ایجاد کرده اســت. بر اساس 
گزارش های رســمی، وضعیــت منابع آبی 
تهران به شــدت بحرانی شده است. حجم 
ذخایر ســدهای تأمین کننــده آب پایتخت 
کاهش یافته و پیش بینی های هواشناســی 
نیز از ادامه خشکســالی برای ســال آینده 
خبر می دهد.این در حالی است که به گفته 
مقامات، مصــرف آب در پایتخت همچنان 

بســیار بالاتر از الگوی اســتاندارد است. در 
این بین محسن اردکانی مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب استان تهران با اشاره به اینکه 
سرانه مصرف هر شهروند تهرانی ۲۵۰ لیتر 
در شبانه روز است، این میزان را بسیار بالاتر 
از الگوی اســتاندارد ۱۳۰ لیتری دانست و 
تأکیــد کرد که تنها ۳۵ درصد مشــترکان 
در چارچوب استاندارد مصرف می کنند، در 
حالــی که ۶۰ درصد آن ها تا دو برابر الگوی 
تعیین شــده و ۵ درصد بیش از دو برابر آن 
مصرف دارند.وی همچنین نسبت به مصرف 
بی رویه برخی از شــهروندان هشــدار داد و 
گفت: شایسته نیست در شرایطی که تهران 
با ناترازی منابع و مصارف آبی روبه روســت، 
برخی افــراد روزانــه ۵۰۰ لیتر آب مصرف 
کنند. بــه گفته اردکانی، برای مشــترکان 
بدمصــرف ابتدا اخطار صادر می شــود و در 
صورت ادامه مصرف بالا، محدودیت هایی در 
دسترســی به آب برای آن ها اعمال خواهد 
شد.حسام خســروی، معاون بهره برداری و 
توســعه آب شــرکت آب و فاضلاب استان 
تهران، نیز اعــلام کرد که در آخرین جمعه 
پیش از ماه رمضان، مصرف لحظه ای آب در 
پایتخت به ۴۸ هزار لیتر بر ثانیه رســید که 
نســبت به سال گذشته ۸ هزار لیتر بر ثانیه 
افزایش داشته است.وی تصریح کرد که این 
میزان مصرف، آن هم در اسفندماه و هوای 

سرد، بی سابقه بوده است.

با این حال، اطلاع رســانی های اخیر سبب 
کاهش نسبی مصرف شــده و امید می رود 
شــهروندان با صرفه جویی ۲۰ درصدی، از 
بروز تنــش آبی در روزهــای گرم پیش رو 
جلوگیــری کنند.باتوجه بــه ضعیف بودن 
بارش های برفی در ســال جــاری، وضعیت 
نامناسب منابع آبی ادامه خواهد داشت، که 
پیش بینی ها نشان دهنده ادامه خشکسالی در 
سال آینده است و شهروندان باید با همکاری 
در مصرف بهینه آب، به حفظ منابع محدود 
موجود کمــک کنند.با این شــرایط، نقش 
شــهروندان در مدیریت مصرف آب بیش از 
پیش اهمیت دارد. مســئولان امیدوارند که 
با همراهی مردم، تهران بتواند بدون قطعی 

و جیره بندی آب از این بحران عبور کند.
افت بی سابقه حجم 
آب سد های تهران

مدیرعامل شــرکت آب منطقــه ای تهران 
گفت: حجم آب ذخیره شــده در ســد های 
پنج گانه تأمین کننده آب اســتان تهران به 
۲۷۲ میلیــون مترمکعب رســیده که فقط 
۱۳ درصــد ظرفیت نرمال این سدهاســت.
مدیرعامل شــرکت آب منطقــه ای تهران 
گفت : ســد های امیرکبیر )کرج( و لتیان به 
پایین ترین ســطح ذخیره آب خود از زمان 
بهره برداری رسیده اند. این کاهش چشمگیر، 
نتیجه بارش های اندک در ســال آبی جاری 
و ادامه کم آبی از ســال گذشته است.بهزاد 

پارسا ادامه داد: بارندگی های امسال با ثبت 
۸۸.۳ میلی متر از ابتدای سال آبی تاکنون، 
۴۵ درصد کمتر از متوســط بلندمدت بوده 
است. همچنین با گذشت نیمی از اسفندماه 
ســال جاری، تنها ۴.۳ میلی متر بارش ثبت 
شده که نســبت به سال گذشته ۵۳ درصد 
و نســبت به متوســط بلندمدت ۷۷ درصد 
کاهش نشان می دهد.مدیرعامل شرکت آب 
منطقــه ای تهران بیان کرد: ذخیره برفی در 
حوضه های آبریز سد ها نیز به شدت کاهش 
یافته و انتظار نمی رود روان آب ناشی از ذوب 
برف به میزان معمول شــکل بگیرد.پارسا با 
اشاره به نزدیک شدن به روز های پایانی سال 
و سنت حســنه ی خانه تکانی، از شهروندان 
درخواســت کرد بــا مصرف بهینــه آب و 
صرفه جویی حداکثری، به مدیریت شــرایط 
کمک کنند.وی خاطرنشان کرد: منابع آب 
ما محدود است و با کاهش بارش ها و سطح 
آب خوان ها، تأمین آب بیش از این با چالش 
مواجــه خواهد بود. اما با همدلی و همراهی 
مردم عزیز، می توانیم روز های پایانی ســال 
و تابســتان پیش رو را بدون مشکل سپری 

کنیم.
کاهش۵۰ درصدی  میانگین بارندگی 

در کشور 
وزیر نیرو بــا بیان این که میانگین بارندگی 
در کشــور در مقایسه با بلندمدتبیش از ۵۰ 
درصد کاهش یافته اســت، اولویت اصلی در 
حوزه آب را جلوگیری از هدر رفت دانســت 
و افزود: بازچرخانی آب اقدام دوم اســت که 
در دســتور کار جدی قرار گرفته و از طریق 
بازچرخانــی آب در تلاشــیم فرصت هــای 
تازه ایجاد کنیم.«عبــاس علی آبادی« روز 
چهارشــنبه در پاسخ به سوالات خبرنگاران 
استان آذربایجان شرقی، درباره برنامه وزارت 
نیرو بــرای تامین آب پایــدار و انتقال آب 
رودخانه ارس به شــهر تبریز گفت: کشــور 
اساســأ در منطقه پر بارش قــرار ندارد، در 
مجموع متوســط بارش کشور طی سالیان 
متمادی در شرایط مطلوبی نیست.وزیر نیرو 
بــا بیان اینکه میانگین بارندگی در کشــور 
در مقایســه با بلندمدت بیش از ۵۰ درصد 
کاهش یافته است، افزود: این امر می طلبد تا 
هموطنان نسبت به مصرف بهینه آب کوشا 

باشند.
وی اولویت اصلی در حوزه آب را جلوگیری 
از هــدر رفت آب دانســت و اضافــه  کرد: 
بازچرخانی آب اقدام دوم است که در دستور 

کار جدی قرار گرفته است.

کاهش ۴۵ درصدی بارندگی ها، زنگ هشدار کم آبی را به صدا درآورد

ذخیره آب سدهای تهران در مرز بحران

عضو هیات امنای انجمن پسته ایران با 
انتقاد از سیاست های ارزی و مدیریتی 
پسته  که صنعت  کرد  تأکید  کشــور، 
ایران در حال تکرار سرنوشت تلخ فرش 
دستباف است و ادامه این روند، علاوه 
باغات و سرمایه های عظیم،  نابودی  بر 
گسترده ای  امنیتی  و  اجتماعی  تبعات 

در کشور به دنبال خواهد داشت.
محمودرضا مهدوی اناری- عضو هیات امنای 
انجمن پســته ایران- در گفت وگو با ایسنا، 
اظهار کرد: دقیقاً در زمانی که صنعت پسته 
آمریکا جهش عظیــم حجم تولید را تجربه 
کرد، مقررات ضدصادرات کشور ما به کمک 
آمریکایی هــا آمد تا بــازار جهانی را قبضه 
کرده و مشــتریان جهانی دودستی تقدیم 
فروشندگان آمریکایی شوند. متأسفانه در اثر 
فشارهای این مقررات، برخی صادرکنندگان 
ایرانی به ارائه و فروش پســته آمریکایی به 
مشــتریان رو آوردند و چــوب این رویه به 
گــوش ارزآوری و باغداری ایران خورد. این 
پیش بینی در همان ابتــدای وضع مقررات 

پیمان ســپاری ارزی به مســئولین مربوطه 
از جمله بانک مرکزی و ریاســت کمیسیون 
اقتصــادی مجلس گفته شــد، ولی توجهی 
نشــد و امــروز بایــد مســئولیت بپذیرند.
مهدوی اناری با انتقاد از تأثیر تعهد ارزی بر 
کاهش انگیزه صادرکنندگان بیان کرد: اکثر 
صادرکنندگان حرفه ای خود را از بازار کنار 
کشیده اند و بعضاً به مشتریان خارجی خود 
بار آمریکایی می فروشــند. معدودی هم که 
باقی مانده اند، با بزخری از کشاورزان تجارت 

می کنند. 
صادرکنندگان ما سال هاســت که به جای 
استفاده از روش های علمی بازاریابی، تنها راه 
افزایش سود را در کاهش قیمت صادراتی و 
رقابت منفی از طریق زیرفروشی و بخشیدن 

از کیسه کشاورز می دانند.
ایــن فعــال صنعــت پســته با اشــاره به 
پیشــرفت های رقبا اظهار کرد: در شرایطی 
که رقیب آمریکایــی چهارنعل در بازارهای 
جهانــی می تازد، سیاســت گذار مــا هم به 
کمک آمریکایی ها آمده تا در این شــرایط 

تحریم، صنعت پســته ایران رفته رفته نابود 
شود.وی با مقایسه وضعیت صنعت پسته با 
فرش دستباف ایران خاطرنشان کرد: تفاوت 
نابودی این دو صنعت در این اســت که با از 
بین رفتــن صنعت فرش، تنها دانش فنی و 
دارهای قالی کم قیمت کنار گذاشته شدند، 
اما نابودی صنعت پسته به معنای بیابان زایی 
در صدها هزار هکتار از املاک دایر باغات و 
سوخته شدن میلیاردها دلار سرمایه عظیم 
خواهد بود که ضربه ای سهمگین به اقتصاد 
کشــور وارد می کند و تبعــات اجتماعی و 
امنیتی گســترده ای خواهد داشت.مهدوی 
انــاری با اشــاره به شــرایط اقلیمی خاص 
مناطق زیر کشــت پســته تأکیــد کرد: به 
علت شــوری خاک و آب و اقلیم بسیار گرم 
و خشــک، هیچ کشت جایگزینی در اراضی 
تحت کشت پســته نمی توان متصور بود و 
در صورت ادامه این روند، ورشکســتگی ها 
و مهاجرت های گســترده در ۲۷ استان زیر 

کشت پسته را شاهد خواهیم بود.
بســیاری از این گرفتاری ها از یک خشــم 

نهفته در سیســتم اداری کشــور نسبت به 
صنعت پسته نشأت می گیرد. تصور می شود 
که صنعت پســته بســیار پولدار است و در 
هر گوشــه یک نفر و یک سازمان مشغول 
ســهم خواهی از آن هستند، درحالی که این 
صنعت راندمان اقتصادی بسیار پایینی دارد 
و اکثریت کشــاورزان مقروض اند و با سیلی 
صورت خود را ســرخ نگه می دارند. تبدیل 
ارز حاصل از صادرات پســته در سامانه ارز 
مبادله ای هم روزنــه امیدی بود که عملا با 
ســرکوب سیســتماتیک نرخ ها در سامانه 
بســته شــد و آنطور که قول داده شده بود 
به نرخ های بازار آزاد ارز نزدیک نشد.وی در 
پایان هشــدار داد: ابر و باد و مه و خورشید 
و فلــک در کارنــد تا صنعت پســته نیز به 
سرنوشت غم انگیز صنعت فرش دچار شود. 
صنعت فرش را به پاکستان، هند و افغانستان 
واگذار کردیم، اما در صنعت پسته، قافیه را 
به آمریکایی ها خواهیم باخت. اگر مداخلات 
جدی حاکمیتی صورت نگیرد، کشــاورزان 

تنها قربانیان این فاجعه نخواهند بود.

با  ایران  برنج  بازار  ماه های گذشته،  در 
نوسانات قیمتی شــدیدی مواجه شد 
به  این کالای اساســی حتی  و قیمت 
این  نیز رســید.  تومان  مرز ۲۰۰ هزار 
افزایــش قیمت که ناشــی از عوامل 
مختلفی چون کاهــش تولید، افزایش 
هزینه های حمل ونقل و واسطه گری های 
سودجویانه بود، واکنش های گسترده ای 
در میان مردم و مســئولان به همراه 
داشــت. اکنون دولت با ورود جدی به 
ایــن موضوع، از جمله تعیین ســقف 
قیمــت ۱۳۰ هزار تومانــی برای برنج 
ایرانــی، تلاش دارد بــازار را به ثبات 

برساند.
به گزارش ایسنا،در ماه های اخیر، بازار برنج 
یکی از پرتلاطم ترین دوره های خود را تجربه 
کرد. قیمت این محصول استراتژیک که در 
سفره  اکثر خانوارهای ایرانی جایگاه ویژه ای 
دارد، در برهــه ای از زمــان به بیش از ۲۰۰ 
هزار تومان در هر کیلوگرم رســید. اما این 
افزایش قیمت ناگهانی به چه عواملی بستگی 

داشت؟
بررســی های کارشناســان نشــان می دهد 
که عوامــل متعددی در ایــن گرانی نقش 
داشــته اند. از کاهش تولید داخلی به دلیل 
شرایط نامساعد آب وهوایی گرفته تا افزایش 
هزینه های حمل ونقل و رشد نرخ ارز، همه و 
همه دست به دســت هم داده تا قیمت برنج 
ایرانــی رونــد صعودی پیدا کند. از ســوی 
دیگر، نقش واســطه ها و دلالان نیز در این 
برخی سودجویان  است.  غیرقابل انکار  میان 
بــا خرید عمده  برنج و احتــکار آن، موجب 
افزایش قیمت ها در بازار شــدند. این روند 

باعث شــد تا قشرهای متوســط و ضعیف 
جامعه بیشترین فشــار را متحمل شوند و 
خرید برنج ایرانی برای برخی خانوارها دشوار 

شود.
دولت وارد عمل شد؛ تعیین سقف 

قیمت برنج ایرانی
بــا شــدت گرفتــن انتقــادات و افزایش 
مطالبه گری جامعه، دولت سرانجام تصمیم 
گرفت کــه به طور جــدی وارد این موضوع 
شــود. در همین راستا، ستاد تنظیم بازار در 
جلسه ای به ریاست معاون اول رئیس جمهور، 
سقف قیمت برنج ایرانی را مشخص کرد. بر 
اســاس مصوبه  این ســتاد، حداکثر قیمت 
مصرف کننده برای برنج هــای داخلی طارم 
و هاشــمی ۱۳۰ هزار تومان تعیین شد. این 
تصمیــم با هدف کنترل بازار و جلوگیری از 
سوءاســتفاده  دلالان اتخاذ شد و قرار است 
با ورود نهادهای نظارتــی، به صورت جدی 

اجرایی شود.
در کنــار این اقــدام، دولت بــرای کاهش 
فشار اقتصادی بر خانوارها، تصمیم دیگری 
نیز گرفت و مالیات بــر ارزش افزوده  اقلام 
گوشتی بسته بندی را حذف کرد. این اقدام 
در راستای کاهش هزینه  خانوارها و کنترل 
قیمــت مــواد پروتئینی صــورت گرفت و 
نشان دهنده ی عزم دولت در ساماندهی بازار 

کالاهای اساسی است.
وزیر جهاد کشاورزی: نظارت بر 

قیمت گذاری ادامه دارد
بــا وجود اعــلام قیمــت مصــوب، برخی 
گزارش ها از اختلاف قیمت در بازار حکایت 
دارند. در همین راستا، وزیر جهاد کشاورزی 
اعــلام کرد که موضــوع قیمت گذاری برنج 

به دقت در حال پیگیری اســت. او با اشــاره 
به اینکه قیمت ۱۳۰ هزار تومانی بر اســاس 
بررســی های کارشناسی تعیین شده، تأکید 
کــرد که برخی فروشــندگان همچنان این 
محصول را با نرخ های بالاتر عرضه می کنند.

به گفته ی او، این تفاوت قیمت، دلیل اصلی 
ورود دولــت به موضوع قیمت گذاری بوده و 
قطعاً با نظارت نهادهای مســئول، به زودی 

شاهد ساماندهی بازار خواهیم بود.
با تعیین قیمت ۱۳۰ هزار تومانی برای برنج 
ایرانی، اکنون اجرای این مصوبه و نظارت بر 
بازار از اهمیت بالایی برخوردار است. تجربه ی 
گذشته نشان داده که قیمت گذاری دستوری 
به تنهایی کافی نیست و اگر نظارت جدی بر 
بازار صورت نگیرد، این قیمت گذاری ها تنها 
روی کاغذ باقــی می مانند. بنابراین، مردم و 
فعالان بازار انتظار دارند که نهادهای مسئول 
از جمله تعزیرات حکومتی، سازمان حمایت 
از مصرف کنندگان و وزارت جهاد کشاورزی، 
نظارت های خود را تشدید کرده و با متخلفان 

برخورد جدی داشته باشند.
توجه دولت به مطالبات جامعه؛ گامی 

به سوی ثبات بازار
اقدام دولت در تعیین ســقف قیمت برنج و 
حذف مالیات بر ارزش افزوده برخی کالاها، 
نشان دهنده  توجه به مطالبات مردم و تلاش 

برای مدیریت بازار است. 
هرچند چالش هایی همچنان در مسیر اجرای 
این سیاســت ها وجود دارد، اما ورود جدی 
دولــت و نهادهای نظارتــی می تواند زمینه  
کنترل قیمت ها و حمایت از مصرف کنندگان 

را فراهم کند.
در نهایــت، آنچــه اهمیت دارد، اســتمرار 
نظارت ها و اجرای دقیق مصوبات است. اگر 
دولــت بتواند با قاطعیــت در برابر تخلفات 
بایستد و از ابزارهای نظارتی خود به درستی 
استفاده کند، می توان امیدوار بود که آرامش 
نســبی به بازار بازگردد و دسترســی مردم 
به کالاهای اساســی بــا قیمت منطقی تری 

امکان پذیر شود.

عضو هیات امنای انجمن پسته ایران مطرح کرد

چالش های صنعت پسته ایران در رقابت با رقیب آمریکایی

ساماندهی بازار برنج در دستور کار دولت


